
 1 

                  

 

 

         

               JAARVERSLAG 2022 

 EDUCATIEVE NATUURTUIN GOFFERT  

 

 

 

https://mail.ru.nl/owa/service.svc/s/GetFileAttachment?id=AAMkADI1ZjY4ZDViLTdiODYtNDFjZC04YjY3LTBjOTc3MWY1ZjRhYgBGAAAAAAAvkeh9urNZR5eRt7tUgCKXBwAjfSqcGKcxQYp75eBjsIFHAAAApFGFAAB2BfUcvkZATaoLXYGknH1gAAQaGjpXAAABEgAQACLlbHdv%2F5FAm5mJNTFejV0%3D&X-OWA-CANARY=IIP3U1BWH0CV6cqQk-m9bFU4tWRD89oI870zVmJ3YC3monucCP9xEp6PVu16ANXvT4pw2mB130I.


 2 

 

VOORWOORD  

In 2022 hebben we de coronaperikelen van ons afgeschud. Wat was het fijn dat er weer 

massaal schoolklassen op bezoek konden komen in onze Natuurtuin (maar liefst 2409 

basisscholieren!), dat de publieksexcursies (zoals de vogelexcursie, spinnenexcursie, 

paddenstoelenexcursie) en activiteiten als de Nacht van de Nacht en het Oogstfeest (Fête de 

la Nature) weer door konden gaan. Dat we weer fysiek bij elkaar konden komen, om te 

vergaderen of te werken of ons vrijwilligersfeest te vieren! Er waren in 2022 nog wel wat 

naweeën van de coronacrisis, maar al met al zijn we gelukkig weer goed op stoom gekomen. 

De scholen weten de Natuurtuin weer te vinden en er is en wordt hard gewerkt aan nieuwe 

lessen, die nog beter aansluiten bij de thema’s waar scholen mee bezig zijn. De 

samenwerking met tal van externe partijen, zoals de Kinderboerderij, de Imkervereniging, 

het IVN en De Bastei loopt steeds soepeler. We haalden de banden met de gemeente aan en 

dat leidde ertoe dat de gemeentelijke bijdrage voor het onderhoud van de tuin voor het eerst 

in jaren omhoog ging. We hopen dat het College van Burgemeester en Wethouders 

binnenkort alsnog een keer mee komt werken tijdens NLdoet of een natuurwerkdag. Corona 

gooide namelijk tot twee keer toe roet in het eten bij een gepland bezoek van het 

stadsbestuur aan de Natuurtuin. We laten onze mooie tuin en activiteiten graag zien! 

Dat doen we ook op sociale media, waar het bereik met name op Facebook en Instagram 

afgelopen jaar wederom flink doorgroeide. Tijdens de Kinderboekenweek, met thema Gi-Ga-

Groen, deelden de Kinderboekwinkel in het centrum en de bibliotheek aan de Muntweg onze 

Natuurtuin-speurtocht uit aan hun bezoekers. We blijven inzetten op onze zichtbaarheid, 

want onbekend maakt onbemind. Het bereiken van schoolklassen met onze lessen is en blijft 

de eerste prioriteit, maar onze Natuurtuin is zo mooi en dat willen we aan zo veel mogelijk 

mensen laten zien. 

We sluiten 2022 af met positieve financiële cijfers. Dat klinkt als goed nieuws en is het 

natuurlijk ook, maar de oorzaak is dat enkele zaken die we graag wilden realiseren, nog niet 

gelukt zijn. De pittige vergunningsprocedure voor de kijkruimte bij de bijenstal zorgt voor 

flink wat vertraging. Hopelijk kunnen we deze ruimte in 2023 wel bouwen, we schuiven de 

reservering op onze begroting dus nog een jaartje door. Dat onze medewerker niet het 

volledige jaar werkte, scheelt in de uitgaven aan salaris. Maar de werkzaamheden, zoals het 

ontwikkelen en bijwerken van de lessen, lagen natuurlijk ook stil en verdienen een inhaalslag. 

We hopen dan ook op enige coulance van de gemeente Nijmegen bij de eindafrekening over 

2022, zodat we het overgebleven budget in 2023 alsnog goed kunnen besteden.  
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En nu op naar 2023. Hopelijk bereiken we dit jaar nóg meer scholieren en komen we weer 

terug op het niveau van de jaren vóór corona. We gaan ook weer aan de slag met excursies 

en publiekactiviteiten, steeds vaker in samenwerking met 

de Kinderboerderij en andere partners. 

Hopelijk tot snel in de Educatieve Natuurtuin Goffert! 

Stijn Verbruggen 

Voorzitter 

 

 

 

 

 

WERKORGANISATIE EN UITVOERING 

 

De educatieve Natuurtuin is een vrijwilligersorganisatie met als doel natuureducatie voor 

leerlingen/scholieren en volwassenen. De taken van de ongeveer 50 vrijwilligers zijn verdeeld 

over de uitvoerende vrijwilligers, het coördinatieteam en het bestuur. Er is één betaalde 

medewerker (natuureducatie). De voormalige educatief medewerker heeft per 1 augustus 

2022 de Natuurtuin verlaten. Eind december is een nieuwe educatief medewerker 

aangenomen: Lene Bijnens. Zij begint haar werkzaamheden in 2023.   

Bestuur per 31 december 2022   

Stijn Verbruggen (voorzitter) 

Pietie van den Berg (penningmeester)         

Jos van Kuijk (secretaris)     

Peter Engelhard (bestuurslid) 

Lieke Honée (bestuurslid) 

Nico van der Poel (bestuurslid)  

 

 

Coördinatieteam per 31 december 2022  

Marijke van Meekeren, namens kernteam educatie met                         

Saskia Verschuren,  

en Lianke Breekland 

Marja Luyben (coördinator onderhoud) 

Miek Schellekens (coördinator kruiden- en bloementuin)  

Niels Kerstes - tot augustus 2022 (medewerker natuureducatie) 

Mari-José Jeuken (coördinator organisatie en administratie) 
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Totale inzet van vrijwilligers verdeeld over de onderdelen.  

Onderdeel Totaal Man vrouw 

Educatie 9 3 6 

Onderhoud 17 11 6 

Kruiden- en bloemen 11  11 

Algemene taken (o.a. administratie, 

organisatie, ict, website, nieuwsbrief) 

3 1 2 

Coördinatieteam 5* 1 4 

Bestuur 6 4 2 

Totaal 47 20 27 

* waarvan 4 ook uitvoerend vrijwilliger en een betaalde medewerker natuureducatie 

Daarnaast is er een handvol mensen die hand- en spandiensten verrichten.  

Het bestuur vergaderde dit jaar 8 keer. Van deze vergaderingen worden notulen gemaakt en 

deze worden ondertekend en opgeslagen in het archief.  

Om de twee weken is er op woensdag coördinatorenoverleg (co). De educatief medewerker 

(betaalde kracht) is voorzitter van dit overleg. Het bestuur hecht sterk aan dit overleg tussen 

de diverse vrijwilligers en stimuleert korte lijnen met het bestuur. Het coördinatorenoverleg 

wordt dan ook steeds bijgewoond door een bestuurslid. Er worden uitgebreide notulen 

gemaakt van dit overleg. Verder is er zowel voor het bestuur als voor het co een app waar 

veel gebruik van wordt gemaakt om af te stemmen en problemen op te lossen.  

De vrijwilligersgroepen onderhoud en kruiden- en bloementuin werken op vaste 

dagen/tijdstippen. De educatieve vrijwilligers verzorgen de excursies/lessen op afspraak. De 

Natuurtuin is op alle dagen van de week open voor het publiek. Drie dagen per week is de 

medewerker natuureducatie in principe aanwezig in 

het gebouw. De afstemming van het takenpakket 

van de medewerker natuureducatie met de 

coördinatoren en vooral de educatief vrijwilligers zijn 

een belangrijk aandachtspunt. De educatief 

medewerker heeft een BHV cursus gevolgd. 

Vanwege de naweeën van corona heeft de 

medewerker educatie meer thuis gewerkt en is de 

Natuurtuin minder dan gewenst bemand geweest.  

De binnenruimte van de Natuurtuin is ook gebruikt 

door de Imkervereniging voor de start van de imkercursus. Deze cursus loopt door in 2023. 

Ook het IVN heeft van onze binnenruimte gebruik gemaakt voor de bomencursus en voor een 

natuurtekenworkshop. Er zijn dit jaar ongeveer even veel excursies (vogels, nachtvlinders, 

spinnen, paddenstoelen, bijen, etc.) voor kinderen en volwassenen geweest als voor corona.  
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De in 2021 gestarte vernieuwing en verbetering van de website is in 2022 gerealiseerd en de 

actualiteit en verdere verbetering ervan wordt scherp in de gaten gehouden. Zowel het 

bestuur als ook de coördinatoren zien dit als een belangrijke taak.    

De vrienden van de Natuurtuin, sponsoren en andere belangstellenden worden via de digitale 

Nieuwsbrief (ook op website) die ongeveer 2-maandelijks verschijnt, op de hoogte gebracht 

van de activiteiten en het reilen en zeilen (o.a. de agenda) van de Natuurtuin. De 

medewerker natuureducatie opent steeds met een educatief verhaal. Vervolgens wordt 

melding gemaakt /verslag gedaan van aanstaande dan wel gerealiseerde publieksactiviteiten. 

Om vrijwilligers die al lang in de Natuurtuin werken in het zonnetje te zetten, worden er 

periodiek korte interviews met hen gevoerd die in de nieuwsbrief worden opgenomen. De 

Nieuwsbrief wordt verstuurd naar onze vrijwilligers, externe contacten en vrienden van de 

Natuurtuin. Coördinatoren, de educatief medewerker, vrijwilligers en bestuur leveren de kopij 

voor de nieuwsbrief. Met regelmaat krijgen we complimenten van lezers over de nieuwsbrief. 

Het is interessant om te weten hoe de ontvangers denken over onze nieuwsbrief.  

De ontwikkelingen op Facebook laten een stijgende lijn zien: wordt steeds vaker gebruikt en 

er is een toename van volgers en 'vind ik leuk 'reacties.  

De respons op Facebook in de afgelopen 5 jaren: 

  2022 2021 2020 2019 2018 

Vind ik leuks 642 517 376 301 251 

Volgers 691 556 400 312 258 

 

Onze berichten worden ook gedeeld door o.a. de Kinderboerderij, Mooi Goffertpark en het 

wijkblad Hart van Nijmegen. Ook hierdoor stijgt ons bereik.  

We gebruiken Instagram inmiddels drie jaar. Het wordt beheerd door Petra Kanters die mooie 

foto's en educatieve teksten plaatst. Ook anderen leveren foto's aan in een aparte App-groep.    

We hebben dit jaar 287 berichten geplaatst en hebben inmiddels 550 volgers (vorig jaar 

440).    

Publiciteit blijft een belangrijk item voor de Natuurtuin. Onze activiteiten verschijnen dan ook 

met regelmaat in het wijkblad Hart van Nijmegen, Kidsproof en De Brug. Zo is er informatie 

geleverd over publieksactiviteiten als Nacht van de Nacht, paddenstoelenexcursies en Fête de 

la Natuur/Oogstfeest. Ook zijn we actief op Twitter waar we ondanks de afnemende 

populariteit van dit sociale medium nog ruim 380 volgers hebben. Naast digitale informatie 

op Facebook en Instagram hangen we bij de publieksactiviteiten affiches op in de 

buurtwinkels en andere buurtvoorzieningen.  
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Onze groepsapp Foto’s krijgt meer en meer belangstelling. 

Vrijwilligers van ons die mooie natuurplaatjes maken in 

onze tuin plaatsen hun foto’s op deze groepsapp. Hierover 

vindt vaak interactie plaats waarbij achtergrondinformatie 

wordt uitgewisseld.  

In dit na-coronajaar zijn de werkzaamheden in de 

Natuurtuin - onderhoud, kruiden- en bloementuin, 

coördinatoren en bestuur - vrijwel weer volledig opgepakt. 

Wat betreft de educatie aan leerlingen/scholieren zijn er in 

het voorjaar en het najaar in totaal aan ruim 2400 

leerlingen uit het basisonderwijs lessen gegeven. 

Daarnaast zijn lessen gegeven aan enkele klassen uit het 

voortgezet onderwijs. 

 De brandveiligheid en de inbraakpreventie zijn terugkerende zaken van belang. De melding 

van brand en inbraak verloopt via mobiele telefoon. Inspecties op beide terreinen door de 

gemeente Nijmegen vinden jaarlijks en in goed overleg plaats. De ICT-voorzieningen 

(computer, laptop) zijn grotendeels vernieuwd. Aandacht voor legale licenties en verantwoord 

gebruik van informatie/data staan voorop. Recent zijn we de weg ingeslagen van Microsoft 

365 waarbij stabiliteit, continuïteit en veiligheid (o.a. opslag en privacy) belangrijke aspecten 

zijn. Ook online communicatie tussen vrijwilligers en gebruikers maakt hier onderdeel van uit.  

 De kennismaking in 2020 met de gemeente Nijmegen (nieuwe asset-manager: Juliëtte 

Jorna) heeft eind 2021 geleid tot een nieuwe en ondertekende bruikleenovereenkomst. Voor 

2022 heeft dit een meer stabiele relatie gecreëerd met de gemeente wat betreft huisvesting 

en onderhoud. Overleg over de gemeentelijke subsidie (indexering, hoogte, verdeling, tijdstip 

van indiening) leidde eveneens tot een betere afstemming met de gemeente Nijmegen. De 

vele inspecties in en om het gebouw verlopen inmiddels gestroomlijnd. Deze contacten met 

de gemeente Nijmegen zijn voor ons van groot belang en zullen op dezelfde voet 

gecontinueerd worden. Eén contactpersoon binnen de gemeente om een nog betere 

afstemming te vinden voor uitvoerende werkzaamheden is nog niet gevonden. Ook is het ons 

nog niet gelukt toestemming te krijgen voor de (uit)bouw van een eenvoudig bijenkijkhuis 

dat het mogelijk maakt om leerlingen meer te laten zien van bijen en hun gewoontes. Een 

vergunning hiervoor bij de ODRN is volgens de gemeente noodzakelijk. We zijn bezig om de 

aanvraag voor te bereiden.      

Noodzakelijke investeringen dit jaar waren: ICT-apparatuur, herinrichting kantoor, aanleggen 

wadi en de ontwikkeling van nieuwe lessen door externen. Voor een deel zijn deze 

investeringen mogelijk uit activiteiten voor vrienden en sponsoren en voor een deel uit de 

reguliere begroting. Het vertrek van de educatief medewerker halverwege het jaar heeft 

gezorgd voor iets lagere kantoor- en organisatiekosten. Mogelijk kunnen deze aangewend 

worden in het komend jaar voor nieuwe investeringen.  
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In 2022 is zoals reeds vermeld op gepaste en verantwoorde wijze afscheid genomen van 

Niels Kerstes (educatief medewerker) en Marleen de Kever (coördinator educatie). Lene 

Bijnens begint in januari 2023 met haar werkzaamheden natuureducatie.  

 

EDUCATIE 

In het voor- en najaar zijn er lessen verzorgd aan 2409 basisschoolleerlingen en enkele 

klassen uit het voortgezet onderwijs. Hiermee zijn de lessen weer bijna op het niveau van 

voor corona. Er waren veel late aanmeldingen wat tot veel geregel leidde. De lessen zijn 

echter allemaal prima verlopen met enthousiaste vrijwilligers en veel blije kinderen.  

De groep educatievrijwilligers bestaat uit 9 personen (3 mannen, 6 vrouwen). Drie daarvan 

vormen het kernteam dat elke week vergadert. Een belangrijk deel van hun taak is - naast 

het geven van lessen - het maken van de lesroosters en het inplannen van de 

educatievrijwilligers bij elke les. Daartoe is er twee keer per jaar een roostervergadering met 

alle vrijwilligers. Door de vele late aanmeldingen moesten er steeds nieuwe roosters gemaakt 

worden en was er veel mailverkeer met de educatievrijwilligers. Het kernteam zorgt er ook 

voor dat de materialen voor de seizoenslessen klaarliggen. Als kernteam is ook gewerkt aan 

het verbeteren van de eigen organisatie. Soms doen de werkzaamheden een groot beroep op 

kernteam en andere vrijwilligers.  

Daarnaast zijn er 6 uitvoerende educatievrijwilligers die de lessen geven in teams van twee 

of drie vrijwilligers. Er zijn dit jaar enkele vrijwilligers vertrokken en er zijn er ook 
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bijgekomen (inmiddels 12 personen). Deze worden ingewerkt. Uit de interne evaluatie blijkt 

dat vrijwilligers tevreden zijn over de gegeven lessen, over de samenwerking en over de 

werksfeer. Een app-groep en e-mails zorgen voor de interne communicatie. Gewenst is een 

actueel roosteroverzicht op de website.    

 

Naast twee roostervergaderingen zijn er twee evaluatiebijeenkomsten geweest met alle 

educatiemedewerkers. De laatste bijeenkomst is afgesloten met een activiteit in het kader 

van deskundigheidsbevordering waarbij in de Natuurtuin in groepjes opdrachten zijn 

uitgevoerd en deelnemers op zoek gingen naar bomen en paddenstoelen. In juni is er een 

excursie georganiseerd met een educatief karakter in de Bruuk bij Groesbeek. Hierbij gaf een 

gids (Henny van de Water) uitvoerig toelichting op flora en fauna in dat gebied. Afgesloten is 

met een lunch.    

Er is met vrijwilligers en bestuursleden afscheid genomen van de educatief medewerker 

(Niels) en een lid van het kernteam (Marleen). Sindsdien bestaat het kernteam uit drie leden. 

Marijke is Marleen opgevolgd in het co. Lianke denkt mee over de ontwikkeling van het 

bijenkijkhuis. 

Behalve met het uitvoeren van educatielessen houden de vrijwilligers educatie zich ook bezig 

met winterklussen, zomerklussen en een 

schoonmaakdag. Vrijwilligers van de 

educatiegroep nemen ook deel aan 

algemene en publieksactiviteiten. De 

nieuwe flyer met daarin het aanbod van  

nieuwe en vernieuwde lessen voor de 

midden- en bovenbouw is door de 

vrijwilligers uitgedeeld op scholen 

(groen-coordinatoren).  

 

De onderlinge samenwerking met andere vrijwilligers in de Natuurtuin (onderhoud en 

bloemen en kruiden) is goed. De contacten met individuele bestuursleden over organisatie en 

werkzaamheden en over de Bastei zijn belangrijk en worden op prijs gesteld.  

De volgende bijzondere projecten zijn dit jaar uitgevoerd: 

• ROC lessen: Een les aan de taalklas van het ROC, in samenwerking met IVN 

• Joris Mavo heeft met 3 klassen waterlessen gedaan met begeleiding van vrijwilligers 

• Restaurant Buuv/het Rijks hebben een project in gang gezet voor een speurtocht in de 

Natuurtuin. Daarover is contact geweest met het kernteam en 2 vrijwilligers hebben 

leerlingen begeleid in de Natuurtuin 

• Dit jaar was het thema van de Kinderboekenweek Gi-Ga-Groen. Geprobeerd is om 

samen met de Muntweg Bibliotheek een voorleesactiviteit voor kinderen in de 

Natuurtuin te organiseren. Helaas lukte dat niet, volgend jaar opnieuw. Wel deelde de 

bibliotheek tijdens de Kinderboekenweek onze speurtocht uit aan bezoekers   
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• Samenwerking met de Kinderboerderij de Goffert voor de landelijke actie Nacht van 

de Nacht. Ongeveer 30 gezinnen met kinderen namen deel. In het donker moesten 

opdrachten worden uitgevoerd waarbij de andere zintuigen dan het gezichtsvermogen 

gebruikt moesten worden. Iedereen, bezoekers en vrijwilligers was enthousiast. 

              

 

EDUCATIEVE ONTWIKKELING 

  

Door de educatief medewerker en anderen zijn diverse activiteiten uitgevoerd.  

Er is een evolutieles ontwikkeld en deze is inmiddels intern getest en is nu gereed om uit te 

proberen met leerlingen. Daarna moet de les nog praktisch vormgegeven worden. Door een 

externe is verder een les ontwikkeld over Voedsel in de natuur. Met zowel de educatief 

medewerker als de kerngroep educatie heeft hierover overleg plaatsgevonden. Ook deze les 

is bijna gereed en wordt binnenkort vertoond aan de educatief vrijwilligers en daarna in het 

juiste format gegoten.  

 

Daarnaast heeft de educatief medewerker meegedacht over en meegewerkt aan een 

gezamenlijk project van de Bastei om instellingen op het terrein van de natuureducatie meer 

voor het voetlicht te brengen. Dit heeft geresulteerd in een film met opdrachten die 

uitgevoerd moeten worden. Dit product is bereikbaar via de Bastei-website. Een promotiefilm 

van dit product komt beschikbaar op onze website. Ook in de Natuurtuin is gefilmd.  

Om ook onze eigen lessen, met name voor de bovenbouw, beter in beeld te brengen is door 

de educatief medewerker een flyer gemaakt met ons aanbod die op scholen verspreid is.  

Voor moeders van MamaMia/activiteitencentrum Neerbosch-Oost is een rondleiding verzorgd 

die zeer gewaardeerd werd. Ook voor het Dijkmagazijn in Beuningen is een rondleiding 

verzorgd. Een oud vrijwilliger van de Natuurtuin (nu Dijkmagazijn) heeft de rondleiding 

gegeven.  

De teksten van onze landschappen op de website zijn vernieuwd en aangepast aan de 

situatie. De educatief medewerker heeft verder van alle lessen die we aanbieden de 

leerdoelen uitgewerkt zodat deze voor leerkrachten helder zijn en er duidelijke keuzes 

mogelijk zijn. Hij heeft verder het uitvoerend overleg met de Bastei bijgewoond en overleg 

gevoerd op uitvoeringsniveau.   

Voor educatief vrijwilligers van de Natuurtuin heeft de educatief medewerker bijscholing   

gegeven over insecten en is er een educatieve kaart met "kriebelbeestjes' ontwikkeld.    
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ONDERHOUD 

Vastgesteld kan worden dat er veel plannen waren, dat er veel is uitgevoerd en dat er in 

2022 iets meer leven in de Natuurtuin was (weer meer lessen en bemensing gebouw), maar 

nog niet vergelijkbaar met de situatie vóór corona.  

De onderhoudsploeg is de grootste vrijwilligersgroep in de Natuurtuin en bestaat uit een 

coördinator en 17 vrijwilligers, waarvan 11 man en 8 vrouw. Er wordt gewerkt op de 

woensdag en de vrijdagmiddag. De vrijwilligers hebben ter professionalisering en als uitje 

van NL Bloeit een workshop gekregen over inheemse planten en hun verzorging.  

Belangrijke activiteiten in 2022 waren: 

1. De snoeidag 

Met een kettingzaag zijn in de hele tuin (door een expert) grotere delen gesnoeid en de rest 

is met handzagen gedaan. Het snoeiafval is gebruikt voor het versterken van de houtrillen. 

De grotere stammen dienden voor het duiden van de paden. Ook is er een nieuwe omheining 

voor de kruidige bloemrijke vegetatie van gemaakt.  

2.NL Bloeit 

In het kader van deze dag is een 

wilde bijentuin gerealiseerd op een 

stuk van de akker met zware 

kleigrond. Deze is minder vruchtbaar 

gemaakt door te mengen met zand. 

Op dit stukje grond zijn bloemen 

gezaaid voor bijen en vlinders en 

ook geplant (bijvoorbeeld Duifkruid, 

Veldsalie, Gele Kamille en wilde 

kruidensoorten als Marjolein en 

Grote tijm). NL Bloeit (Arjen 

Vernhout) was hierbij aanwezig om 

informatie te geven over juiste combinaties van planten.  

3. Landelijke Natuurwerkdag  

Op deze dag is de werkgroep Practisch Natuurbeheer van het IVN de Natuurtuin te hulp 

geschoten met het schonen van het moeras. Een jaarlijks terugkerende, lastige en zware 

activiteit waarbij mensen tot hun middel in de modder (met waadpakken) staan om de 

lisdodde af te snijden en af te voeren (met een vlotje en kruiwagens). Daarnaast zijn de 

akkers voorbereid voor het komende jaar. Met in totaal 25 mensen is er hard gewerkt. Deze  

zeer actieve dag is positief afgesloten met een lunch.  
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Naast deze drie grote activiteiten is er uiteraard wekelijks onderhoud gepleegd aan de tuin en 

aan het gebouw. In het kader van scholing is de tuin van NL Bloeit in Malden bezocht en is 

veel informatie verkregen over inheemse planten. Ook zijn er door veel vrijwilligers hand en 

spandiensten verricht bij de verschillende publieksactiviteiten zoals het Oogstfeest/Fete de la 

Nature en het vrijwilligersfeest. In het kader de jaarlijkse schoonmaakdag in december is het 

gebouw spic en span achtergelaten voor een frisse start in 2023.  

Naast deze min of meer reguliere werkzaamheden zijn de volgende extra taken verricht: 

- vervangen van de zittingen op de bankjes bij de grote eik 

- afschermen van een deel van het moeras om een grotere diversiteit van planten in het 

moeras te krijgen 

- kantoor is heringericht 

- gesprekken met gemeente over uitbreiding van de skatebaan/padelbanen 

- plannen maken voor beregening bloemen in de Kinderboerderij.  

Voor de coördinator betekenen de werkzaamheden redelijk veel contacten en overleg met 

gemeente en met anderen. De contacten met de gemeente hebben zowel betrekking op het 

verkrijgen van materiaal zoals compost, plantmateriaal, houtsnippers en prullenbakken als 

contacten over afvoer van groenstort, zwerfvuil en plastic, glas en papier. Over het  

algemeen zijn deze contacten goed. Met het benaderen van de Meld&Herstellijn hebben we 

een prima ingang gevonden bij de gemeente om acute zaken te melden en geregeld te 

krijgen.     

 

KRUIDEN- EN BLOEMENTUIN 

De kruiden-en bloemengroep bestaat uit 11 vrouwen. Er is licht verloop. De groep werkt op 

de dinsdagmorgen. Over het algemeen voelt men zich prettig in de groep. De sfeer is gezellig 

en er is voldoende ruimte voor eigen inbreng. Er wordt gecommuniceerd via een groeps-app. 

Soms wordt gebruik gemaakt van e-mail en sms. Het weer gebruik kunnen maken van de 

grote zaal om samen op te starten wordt gewaardeerd. Er wordt afwisselend gewerkt in de 

kruidentuin en de bloementuin. Dit wordt per keer bekeken afhankelijk van wat er te doen is. 

Het werken met roosters voor de verschillende werkzaamheden (stofzuigen, boeket maken 

en sproeien) bevalt uitstekend. Het vorig jaar aangelegde beregeningssysteem voldoet 

uitstekend en de kruidentuin staat er prima bij.  
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Het sproeien van de bloementuin was dit jaar vanwege de droogte bijna ondoenlijk. Velen 

vonden het sproeien overdag met drinkwater zonde. Daarom is er regelmatig ’s avonds 

gesproeid. Dit legt een grote druk op de vrijwilligers. Een nieuw druppelsysteem aanleggen in 

de bloementuin is een idee dat uitgewerkt is door groep onderhoud en dit is inmiddels 

besproken met Nick van de Kinderboerderij. Het jaarlijkse uitje was dit jaar een bezoek aan 

de Hortus Nijmegen. Vooral de theetuin was een attractie. Dit was een leuke dag met veel 

lekkernijen. Vanwege gebrek aan belangstelling zijn de individuele evaluatiegesprekken dit 

jaar niet gevoerd.  

Kruidentuin 

In de Kruidentuin maakt elke vrijwilliger een papieren versie van het eigen kruidenbed en 

zorgt er bovendien voor dat de planten die op het publieksbord staan er ook daadwerkelijk in 

voorkomen. Tot een presentatie voor de eigen groep van het eigen bed is het dit jaar niet 

gekomen. Op basis van een uitgewerkt plan wordt het kleurenbed opnieuw ingericht. 

Getracht is om een wormenhotel (compostering) aan te leggen maar om praktische reden 

(financiën en onderhoud) is er toch van afgezien. Het theebed - vooral bedoeld voor de 

verkoop van theezakjes - is verder ontwikkeld. Door de droogte was de opbrengst dit jaar 

laag. De coördinator heeft een inleiding gegeven over het onderhoud van de composthoop en 

werkt de werkmappen bij voor nieuwe vrijwilligers. De paden zijn voorzien van houtsnippers. 

In de kruidentuin is een stukje grond vrijgemaakt (kraamkamer) voor het zaaien van planten 

die bestemd zijn voor de bloementuin (Goudsbloem, Bolderik en Korenbloem). Helaas is de 

kraamkamer overwoekerd door de Maagdenpalm.   

Bloementuin: 

In de bloementuin zijn diverse activiteiten verricht. Dahlia’s zijn bedekt met plantenresten 

tegen de vorst. Ook hier zijn de paden bedekt met houtsnippers en is het aantal vaste 

planten en grassen uitgebreid. Sommige planten zijn verplaatst van de kruidentuin naar de 

bloementuin (Koninginnenkruid). Niet alle planten hebben het even goed gedaan dit jaar. 

Verder zijn de aardperen uitgedund en is een lijst met inheemse bloemen gemaakt die het 

goed doen in de boeketten. Over dit laatste is overleg geweest met NL Bloeit. Er wordt nog 

uitgezocht welke vroegbloeiers gezaaid kunnen worden. Vanwege de grote droogte moet er 

meer gezocht worden naar planten die beter tegen droogte kunnen (bijvoorbeeld Russische 

salie). Hiervoor wordt een plan gemaakt. Een aantal gezaaide planten hebben het ook niet 

goed gedaan (Kantbloem, Leeuwenbekje, Ridderspoor, etc.).    
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PUBLIEKSACTIVITEITEN 

 

In het begin van het jaar voelde het nog heel onzeker of de publieksactiviteiten wel door 

zouden kunnen gaan. Opnieuw was de vraag hoe het met corona zou gaan. In de loop van 

het voorjaar konden echter steeds meer activiteiten plaats vinden. Voor de gezinsactiviteit 

Kip Kakel kwam deze situatie te laat, die kon niet meer georganiseerd worden.  

In de nationale vogelweek in mei organiseerden we de vogelexcursie, nu samen met een 

andere IVN-gids. De excursie werd volgeboekt. We hadden voorzichtig de groepen iets 

kleiner gepland wat het contact in de groep 

bevorderde. De opmerkingen achteraf waren 

bijna alle positief.  

In het voorjaar en ook in het najaar was er een 

spinnenexcursie. De groep was twee keer niet 

groot, maar er werden veel spinnen ontdekt.  

In de zomer was er de nachtvlinderdemonstratie met dia’s en met waarnemingen in de tuin. 

Er waren enthousiaste reacties. Zo ook werden in het najaar met dezelfde gids veel 

paddenstoelen ontdekt tijdens de paddenstoelenexcursie in de Natuurtuin.  

Begin september, op Fête de la Nature/Oogstfeest, organiseerden we samen met de 

Kinderboerderij een zeer geslaagd feest voor gezinnen. Hoewel hier wat later over 

gepubliceerd is, was er toch een behoorlijke opkomst en konden we mooie activiteiten 

organiseren: aardappels en appels oogsten, thee maken en graan dorsen en malen. het 

draaiboek wordt aangevuld zodat iedere vrijwilliger zich beter kan voorbereiden op de 

activiteiten.  
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Op de Nacht van de Nacht was er weer de 

opdrachtentocht samen met de Kinderboerderij. 

In het donker is dat al een spannende 

activiteit en de opdrachten waren boeiend en 

maakten ook duidelijk wat duisternis voor de 

dieren en planten kan betekenen. Bij de 

organisatie van al deze activiteiten zijn 

steeds coördinatoren, de vrijwilligster 

organisatie en administratie, de medewerker 

natuureducatie, vrijwilligers, het bestuur en soms externen betrokken. 

We hopen dit soort activiteiten ook komend jaar weer te organiseren, met zo mogelijk ook 

enkele workshops fotografie met de smartphone.  

 

DE TENTOONSTELLING VAN VREDE EN VRIJHEID  

 

In samenwerking met de Stichting KUS heeft in 

onze Natuurtuin een expositie plaatsgevonden 

van kunstobjecten. De kunst is gemaakt door 

Nijmegenaren. De expositie maakte deel uit van 

het verband van 8 Vrede- en Vrijheidstuinen in 

Nijmegen.  

                          

  

 

SAMENWERKINGSCONTACTEN 

Samenwerking met de Kinderboerderij. 

Bij het winkeltje op de Kinderboerderij werden onze bloemboeketten weer verkocht evenals 

zakjes met thee. Onze bloementuin is ook daar op het terrein en de samenwerking, 

bijvoorbeeld met sproeien in droge zomers, loopt altijd uitstekend. Er is enkele keren overleg 

geweest met de Kinderboerderij over zowel bovenstaande afspraken als over de gezamenlijke 

publieksactiviteiten. Ook dit jaar organiseerden we weer gezamenlijk Fête de la 

Nature/Oogstfeest en de gezinsactiviteit in de Nacht van de Nacht.  

Samenwerking met Mr.Panda. 

Via de Kinderboerderij is onze buur, Mr. Panda, geïnformeerd over onze gezamenlijke 

activiteiten. We hebben niet meer geïnformeerd of onze puzzeltocht in de tuin, die daar 

klaarligt, ook echt gebruikt wordt.  

Samenwerking met de imkers. 

De imkers maakten weer een jaarverslag en dit is met ons besproken. De bijenvolken waren 

al vroeg actief en in het voorjaar is een aflegger gemaakt voor een derde volk. De drie volken 

zijn de winter ingegaan, waarvan twee in een door de imkers geleende Dadantkast. Het was 
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echter geen gemakkelijk jaar. Door de droogte was er in de loop van de zomer nog weinig 

bloei van planten en kon er dit jaar geen honing gewonnen worden. De varroabestrijding was 

dit jaar met thymovar. De imkers maken op een schoolbord regelmatig aantekeningen over 

de stand van de volken, zodat dat ook in de educatielessen verteld kan worden. De imkers 

brachten dit jaar maar €.27,50 in rekening. Voor volgend jaar is weer normaal €. 60,-- 

begroot.  

Ons plan voor een educatielokaal met een warrékast is uitgewerkt in een globale tekening. 

Hierover is met onze contactpersoon bij de gemeente overlegd. Maar de bouw, hoe licht ook, 

heeft op deze plek toch altijd restricties en is aan een vergunning gebonden. We hebben een 

tekenaar gevonden die ons helpt een officiële tekening te maken voor de ODRN en we hopen 

op medewerking van de gemeente.  

Stedelijk overleg natuureducatie o.l.v. NME de Bastei = GEO-overleg 

(Gesubsidieerde Educatie Organisaties die een leerlingenbijdrage per les krijgen). 

In februari zegde NME de Bastei toe dat er in het najaar weer een overleg van besturen zou 

komen. Dat overleg was er in december. Het was goed om weer samen plannen te maken en 

onze activiteiten af te stemmen. In februari spraken we in het bestuur af dat we zelf wilden 

volgen hoe goed vanuit NME de makelaarsfunctie naar de scholen waargemaakt wordt. In 

april was er wel een bijeenkomst voor Educatievrijwilligers waarin een zeer instructieve uitleg 

over hoe scholen met leerdoelen en met thema’s omgaan en hoe dat landelijk is bepaald. Het 

is goed als we in ons lesmateriaal hiermee rekening kunnen houden. 

Nijmegen, januari 2023 

Educatieve Natuurtuin Goffert, 
Goffertweg 19, Nijmegen 

 
 

 

 
       


